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Birləşmiş Millətlər Təşkilatının 
İqlim Dəyişikliyi üzrə dərçivə Kon-
vensiyasının Tərəflər Konfransının 
29-cu sessiyasına evsahibliyi etmək 
məsuliyyətini üzərinə götürən Azər-
baycan Respublikası ilk günlərdən 
qlobal ekoloji  böhranın mənfi təza-
hürlərinin aradan qaldırılması sahə-
sində fəaliyyətini xeyli gücləndirib. 
Ötən müddətdə bu sahədə fəaliyyət 
göstərən beynəlxalq təşkilatlarla sıx 
təmaslar qurulub, bütün tərəflərin və 
həmfikir qrupların, eləcə də müşahi-
dəçi qismində çıxış edən (tərəf olma-
yan) digər maraqlı tərəflərin fikir və 
rəyləri diqqətlə dinlənilib. 

COP29-un müəyyən olunmuş prezi-
denti, Azərbaycanın ekologiya və təbii 
sərvətlər naziri Muxtar Babayevin bir qə-
dər əvvəl Tərəflərə və +əmfikir Qruplara 
ünvanladığı məktubunda qeyd olunduğu 
kimi, dünyanın iqlim sahəsində fəaliyyət 
göstərən bütün qurumları COP29-un uğu-
ru naminə ortaq və aydın istək birləşdirir. 
Müasir dünyamızda milyardlarla insan 
üçün real təhlükə olan iqlim  dəyişiklikləri 
hazırda bütün bəşəriyyəti ciddi təhdid edir. 
Belə ki, bu qorxunc tendensiya dünya döv-
lətləri üçün dağıdıcı nəticələrə səbəb ol-
maqla yanaşı, onilliklər ərzində qlobal in-
kişaf çərçivəsində əldə olunan nailiyyətlər 
üçün də real təhlükə yaradır. 

Bununla belə, dünya ölkələrinin, bey-
nəlxalq təşkilatların bu sahədə nümayiş 
etdirdikləri qlobal həmrəylik, həyata 
keçirdikləri təsirli tədbirlər bəşəriyyətə 
yaxşı gələcək vəd edir. COP29-un müəy-

yən olunmuş prezidentinin sözügedən 
məktubunda da bildirilir ki, artan geosi-
yasi gərginliklər və beynəlxalq müstəvi-
də müşahidə olunan qeyri-müəyyənliklər 
bizi əsrin ən böyük transmilli problemi 
olan iqlim dəyişməsi ilə mübarizə çərçi-
vəsində əməkdaşlığa sövq etməli və  bu 
problemin həllini təmin etmək amalından 
yayındırmamalıdır. Sənəddə qeyd olunur: 
“Biz inkişaf etmiş və inkişaf etməkdə 
olan dövlətlər arasında körpü rolunu oy-
namaq və COP29 çərçivəsində bu prose-
si konsensusa aparmaq üçün əlimizdən 
gələni əsirgəməyəcəyik. İqlim dəyişməsi 
ilə mübarizəni müştərək öhdəlik, mənəvi 
borc və dayanıqlı inkişaf üçün əvəzolun-
maz fürsət kimi görmək indi hər zaman 
olduğundan daha vacibdir. Əminəm ki, 
bu, həm də sizin rəhbərlərinizin müəyyən 
etdiyi və təmsil etdiyiniz xalqların gözlə-
diyi bir istiqamətdir”.

Məktubda iqlim fəaliyyətinə təkan 
vermək üçün COP29 Sədrliyinin konsep-
siyası təqdim olunmaqla yanaşı, sənədi 
reallığa çevirmək üçün atılacaq addımlar 
açıqlanır, birgə fəaliyyət üçün tələb olunan 
əməkdaşlıq istiqamətləri vurğulanır. Qeyd 
olunur ki, COP29 həm Paris Sazişi, həm 
də qlobal iqlim tədbirləri və əməkdaşlığı 
üçün bir sınaq olacaq. “Fəaliyyətimiz ən 

son elmi nəticələri rəhbər tutmalı, habelə 
1,��C hədəfini saxlamaq və heç kimi ge-
ridə buraxmamaqla bağlı yol xəritəsi də 
daxil olmaqla, COP28-də Tərəflərin razı-
laşdırdığı Qlobal Baxışın �GST� nəticələ-
rini nəzərə almalıdır”, – deyə M. Babayev 
yazır. Onun sözlərinə görə, COP29 bütün 
tərəflərin mümkün ən yüksək ambisiyaya 
nail olmaları üçün lazımi icra və dəstək 
vasitələrinin təmin edilməsində, eləcə də 
ədalət və ümumi, lakin fərqləndirilmiş 
məsuliyyətlər və müvafiq imkanlar prinsi-

pi nəzərə alınmaqla hər kəsin mümkün ən 
yüksək ambisiyaya çatmasında mühüm rol 
oynayacaq.

glkəmizin mötəbər iqlim konfransını 
şə൵af, obyektiv, inkluziv və tərəflərin idarə 
etdiyi şəkildə həyata keçirməyə qərarlı 
olduğunu vurğulayan COP29-un müəy-
yən olunmuş prezidenti ötən müddətdə bu 
sahədə həyata keçirilmiş hazırlıq işləri və 
çoxsaylı görüşlərlə yanaşı, növbəti aylarda 
reallaşdırılması nəzərdə tutulan tədbirlər, 
qarşıda duran vəzifələrlə bağlı geniş və 
əhatəli məlumat verib.

Məlum olduğu kimi, dünya ölkələ-
rinin, iqlim sahəsində fəaliyyət göstərən 
dövlət və qeyri-hökumət təşkilatlarının 
COP29-dan gözləntiləri olduqca yüksək-
dir. Bakı konfransında həllinin tapılacağı-
na ümid bəslənilən məsələlərdən biri də 
iqlim maliyyələşdirilməsi ilə bağlıdır. Tə-
sadüfi deyil ki, bu mühüm məqam COP29-
un müəyyən olunmuş prezidenti Muxtar 
Babayevin Tərəflərə və +əmfikir Qruplara 
ünvanladığı məktubda da öz əksini tapıb. 
Paris Sazişinin bütün istiqamətlərində, 
xüsusilə də iqlim maliyyəsi sahəsində 
COP29-da birgə irəliləyişin əldə edilməsi 
üçün güclü çağırışların olduğunu vurğula-
yan məktub müəllifi yazır: “COP29 Səd-
rliyinin danışıqlarda əsas prioriteti inkişaf 
etməkdə olan Tərəf ölkələrin ehtiyac və 
prioritetlərini nəzərə alan ədalətli və am-
bisiyalı Fəaliyyətə təkan verilməsi, Maliy-
yə və İqlim maliyyəsi üzrə <eni Kollektiv 
Kəmiyyət +ədəfini razılaşdırmaqdır. La-
kin bu, yalnız bizim prioritetimiz deyil. 
COP29 Sədrliyi COP29-da bu addımı ata-
cağımıza ümid edən bir çox Tərəflərin, elə-
cə də icmaların səsini eşitmişdir. Bu tarixi 
nailiyyəti əldə etmək üçün hamımız lazım 
olandan daha artığını etməliyik”.

Bu il noyabrın 11-də dövlət və hökumət 
başçılarının iştirakı ilə rəsmi açılışı keçi-
rilən COP29-un növbəti iki günü ərzində 
İqlim Fəaliyyəti üzrə Dünya Liderlərinin 
Sammiti keçiriləcək. COP29-un müəyyən 
olunmuş prezidenti M. Babayevin sözü-
gedən məktubunda bütün dünya liderləri 
tədbirdə iştiraka dəvət olunur, onların Pa-
ris Sazişinin irəlilədilməsi istiqamətində 
öhdəliklər götürmək üçün tədbirə hazırlıqlı 
gəlmələri tövsiyə olunur. 

COP29-a hazırlıq Azərbaycanı 
ekoloji mübarizə mərkəzinə çevirib

Almaniya şirkəti ilə  
“yaşıl” əməkdaşlıq

Energetika Nazirliyində Almaniyanın “8niper” şirkətinin nümayəndə 
heyəti ilə görüş keçirilib. Nazir müavini Elnur Soltanovun iştirakı ilə reallaşan 
tədbirdə  mövcud əməkdaşlıq əlaqələrindən məmnunluq ifadə olunub.  Qaz 
təchizatı, enerji təhlükəsizliyi, təchizatın şaxələndirilməsi, enerji səmərəliliyi, 
enerji keçidi, bərpaolunan enerji sahəsində əməkdaşlıq və perspektiv 
imkanlar müzakirə edilib. 

glkəmizdə “yaşıl” enerji zonalarının 
yaradılması, “yaşıl” enerji potensialı, is-
tehsalı və ixracı məsələlərindən danışılıb, 
bu il ölkəmizdə keçiriləcək COP29 tədbiri 
çərçivəsində Azərbaycanın “yaşıl” enerji 
sahəsi üzrə hədəflədiyi planlar və təşəb-
büslər barədə məlumat verilib. Müzakirə 
zamanı “yaşıl” hidrogenin istehsalı və ix-
racı sahəsinin inkişafı məsələləri nəzərdən 
keçirilib, “yaşıl” hidrogenin istehsalı və 
saxlanılması, eləcə də mavi hidrogen tex-
nologiyalarının genişləndirilməsi sahəsin-
də əməkdaşlıq imkanları və birgə layihələ-
rin həyata keçirilməsi müzakirə edilib, bu 
sahədə təcrübə mübadiləsinin aparılması-
nın əhəmiyyəti qeyd olunub.  

<eri gəlmişkən, son illər “yaşıl” hid-
rogenin gündəmə gətirilməsi təsadüfi xa-
rakter daşımayıb. Belə ki, uzun bir dövr ər-
zində dünyada tələbat əsas enerji daşıyıcısı 
kimi kömür, neft və qaz kimi yanacaq növ-
ləri ilə qarşılanıb. Ancaq zaman keçdikcə 
bu ənənəvi resurslar həm azalmağa baş-
layıb, həm də onların istifadəsinin ekoloji 
tarazlığın pozulmasına təsiri aydın nəzərə 
çarpıb. Təbii ki, belə bir şəraitdə hidrogen 
enerjisinə maraq da artıb. 

Mütəxəssislərin bildirdiklərinə əsasən, 
hidrogen özü yüngül olduğu üçün yanma 
zamanı ondan � dəfə çox istilik almaq 
mümkündür. Təsadüfi deyil ki, bu sahədə 
mövcud potensialın zənginliyinə və eko-
loji təmizliyinə görə hidrogen “gələcəyin 
yanacağı” adlandırılır.  

Əsas enerji mənbələrindən biri sayılan 
hidrogen iqlim böhranı ilə səmərəli  müba-
rizədə və davamlı inkişafı dəstəkləməkdə 
əhəmiyyətli rol oynayır. 8zun bir dövrdə 
güclü transformasiyaya uğrayan hidrogen 
enerjisi bu gün “yaşıl gələcəy”ə gedən yol-
da daha çox diqqət çəkir, karbonsuzlaşma 
prosesində mühüm önəm daşıyır, davamlı 
inkişafın  əsas komponentləri sırasında yer 
alır. 

“<aşıl” hidrogenin istehsalı ilə müqa-
yisədə daha ucuz başa gələn “mavi” hid-
rogenin Azərbaycanda tətbiqi üzrə bir sıra 
çətinliklər mövcuddur. Məsələn, karbon 
qazının tutulması və saxlanılması ilə bağlı 
texnologiyanın tətbiqindəki     qeyri-müəy-
yənliyin nəzərə çarpması, istehsal olunan 

“mavi” hidrogenin beynəlxalq aşağı kar-
bon standartlarına cavab verməməsi, təbii 
qaza tələbatın artması kimi çağırışlar var.

“Bərpaolunan enerji mənbələrindən 
istifadə sahəsində layihələrin həyata keçi-
rilməsi ilə bağlı əlavə tədbirlər haqqında” 
ölkə Prezidentinin 2�19-cu il � dekabr ta-
rixli Sərəncamı ilə Azərbaycanda  bərpa-
olunan enerji mənbələri �külək və günəş� 
üzrə elektrik stansiyalarının tikintisi ilə 
əlaqədar layihələrin həyata keçirilməsi və 
icrasının əlaqələndirilməsi məqsədilə ya-
radılan komissiyanın 2�2�-cü il 28 mart 
tarixli iclasının protokoluna əsasən, hid-
rogendən istifadə üzrə müvafiq konseptu-
al-strateji sənəd layihəsinin hazırlanaraq 
razılaşdırılması prosesinin sürətləndiril-
məsi, yenilənmiş tərkibdə İşçi Qrupun ya-
radılması nəzərdə tutulub. 

Bununla bərabər,  “Azərbaycan Res-
publikasının 2�22-2�2�-cı illər üzrə so-
sial-iqtisadi inkişaf Strategiyası”nda 
hidrogenin istehsalı və ondan istifadə 
sahəsində potensialın öyrənilməsi, eyni 
zamanda, bu sahədə pilot layihələrə dair 
təkliflərin formalaşdırılması qarşıya mü-
hüm vəzifə kimi qoyulub. Bu istiqamətdə 
ölkəmizdə “yaşıl hidrogen”  potensialının 
öyrənilməsi və inkişafı üzrə birgə əmək-
daşlığa dair müqavilələr imzalanıb və bir 
sıra araşdırmalar aparılıb.

Xatırladaq ki, 2�2�-cü il avqustun 28-
də Azərbaycan Respublikası Dövlət Neft 
ùirkətinin prezidenti Rövşən Nəcəf  də 
“8niper”in İdarə +eyətinin üzvü və baş 
kommersiya direktoru Karsten Poppinqa 
ilə görüşüb. Görüşdə ölkəmizin milli neft 
şirkəti və “8niper” arasında enerji bizne-
si ilə bağlı strateji tərəfdaşlıq əlaqələrinin 
daha da gücləndirilməsi imkanları nəzər-
dən keçirilib. Söhbət zamanı şirkətlər ara-
sında “ùahdəniz” yatağından hasil edilən 
təbii qazın alqı-satqısı üzrə sazişin uğurla 
həyata keçirildiyi vurğulanıb və qaz təchi-
zatı sahəsində əməkdaşlığın genişləndiril-
məsi məsələləri müzakirə edilib.

Tərəflər neft-qaz sektoru ilə yanaşı, 
enerji keçidi, enerji səmərəliliyinin artırıl-
ması sahələrində əməkdaşlığın inkişafı və 
qarşılıqlı maraq doğuran digər məsələlər 
ətrafında fikir mübadiləsi aparıblar.

“İqlim savaşı”nın investisiya mənbələri 
COP29 sədrliyi iqlim 

fəaliyyəti üçün investisiyaların 
cəlb olunmasını  müzakirə edib. 
Bununla bağlı COP29-un icraçı 
direktoru Elnur Soltanov və COP29-
un İqlim üzrə <üksək Səviyyəli 
dempionu Nigar Arpadarai Dünya 
İqtisadi Forumunun (:EF) “İqlim 
fəaliyyətinin gücləndirilməsi üçün 
ianə” (GAEA) təşəbbüsünün 
nümayəndələri ilə görüşüblər.

 Bu barədə COP29-un “X” sosial 
şəbəkəsindəki hesabında paylaşım edi-
lib. “Bu gün Dünya İqtisadi Forumunun 
GAEA �Giving to Amplify Earth Action� 
təşəbbüsünün nümayəndələri ilə yaxşı 
müzakirələr aparıldı. Buraya iqlim fəa-
liyyətinə daha çox investisiya cəlb etmək 
üçün xeyriyyəçilikdən necə istifadə oluna 
biləcəyi barədə fikir mübadiləsi daxildir”, 
– deyə paylaşımda qeyd edilib.
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Təmiz qida təlimləri 

COP29 Azərbaycan Əməliyyat ùirkəti yerli otellərin təhlükəsizliyi 
və dayanıqlılığının artırılması istiqamətində təlim proqramının icrasına 
başlayıb.
Təlim proqramı beynəlxalq qida təh-

lükəsizliyi tələb və qaydalarının baza 
prinsipləri əsasında Azərbaycana məxsus 
yerli xüsusiyyətlər nəzərə alınmaqla tərtib 

edilib və Ətraf Mühitin Sağlamlığı üzrə 
Lisenziyalı İnstitut tərəfindən təsdiqlənib.

Layihənin əsas məqsədi COP29 konf-
ransı zamanı dünyanın müxtəlif ölkələrin-
dən respublikamıza səfər edəcək çoxsaylı 
ziyarətçilərin ən yüksək qida təhlükəsizli-
yini standartlara uyğun təmin etməkdir. 

Otel şəbəkələrində göstərilən xidmət-
lərin təkmilləşdirilməsi və işçi heyətlərin 
səriştələrinin artırılmasına yönələn tə-
limlərin məzmunu qida təhlükəsizliyinin 
bütün kritik aspektlərini əhatə edib. Belə 
ki, qida məhsullarının hazırlanmasından 
paylanmasına qədər olan prosesdə faydalı 
təcrübələr, qidalanmanın idarə edilməsin-
də gigiyena qaydaları, xidmət sahəsində 
çalışan əməkdaşların şəxsi məsuliyyətinin 
vacibliyi və bir sıra digər mühüm mövzu-
lar proqramda öz əksini tapıb. İştirakçılar, 
həmçinin səmərəli preventiv və nəzarət 
tədbirləri, qidaların təhlükəsiz saxlanma 
qaydaları və digər bu kimi ətraflı təlimat-
lardan yararlana bilirlər.

Qeyd edək ki, təlim proqramı paytax-
tın bir sıra digər otellərini də əhatə etməklə 
oktyabr ayının sonunadək davam edəcək.

İqlim konfransına tibbi xidmət göstəriləcək  
Azərbaycanda keçiriləcək 

BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə 
dərçivə Konvensiyasının Tərəflər 
Konfransının 29-cu sessiyasının 
(COP29) keçiriləcəyi dövrdə tibbi 
xidmətlərin təşkili üçün hazırlıq 
işlərinə başlanılıb. 

Tibbi Ərazi Bölmələrinin İdarəetmə 
Birliyindən �TƏBİB� verilən məlumata 
görə, COP29 ilə əlaqədar ixtisaslı tibbi 
xidmətin göstərilməsi üçün ayrılan səhiyyə 
müəssisələri arasında qurumun tabeliyində 

fəaliyyət göstərən <eni Klinika da yer alıb. 
Ekologiya və təbii sərvətlər naziri, COP29-
un müəyyən olunmuş Prezidenti Muxtar 

Babayev və TƏBİB-in icraçı direktoru 
Vüqar Qurbanov klinikada aparılan hazır-
lıq prosesi ilə tanış olublar.

TƏBİB-in icraçı direktoru Vüqar Qur-
banov bildirib ki, <eni Klinikanın təcili 
və təxirəsalınmaz tibbi yardım şöbəsində 
xüsusi monitor və oksigen panelləri ilə tə-
min olunmuş 1� çarpayı, uşaq təcili tibbi 
yardım şöbəsində �, stasionar şöbədə 1�, 
reanimasiya şöbəsində �, uşaq reanimasi-
ya və intensiv terapiya şöbəsində � çarpa-
yı və 1 əməliyyatxana tibbi xidmətə zə-
rurət ehtimalı nəzərə alınaraq tədbir üçün 
ayrılıb.


